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در ش�رايطي كه بازار ارز يك الته�اب مداوم را 
تجربه مي كند، دست مجلس ش�وراي اسلامي 
ب�راي درخواس�ت توضيح�ات از اصلي تري�ن 
متوليان بازار پولي و ارزي كش�ور خالي اس�ت. 
تب دلار كه در خيابان فردوسي بالا مي رود، التهاب 
نمايندگان در كريدورهاي خانه ملت در بهارستان 
هم زياد مي شود. انگار خطي مستقيم بين چهارراه 
استانبول و بهارستان وصل است كه نمايندگان را 
به واكنش در مقابل تحولات اخي��ر وادار مي كند، 
البته در اين ميان فشار مردم بر نمايندگان مجلس 
نيز مؤثر است. در سال هاي گذشته زماني كه قيمت 
دلار بالا مي رفت، باز هم مجلس نارضايتي و تكدر 
خود را از اين ماجرا نشان مي داد، اما در نهايت باز 
هم بازار كار خود را مي كرد. ح��الا هم نمايندگان 
مجلس درصدد هستند از دولت به خاطر اتفاقات 
اخير در بازار ارز توضيح بخواهند اما سؤال اصلي كه 
در مقابل نمايندگان مجلس قرار دارد، اين است كه 
بايد چه كسي را در اين باره مورد مؤاخذه قرار داد و 
آيا اصلًا دست نمايندگان به مقامات مسئول در اين 

باره مي رسد يا نه؟
   پاسخگوي اصلي وضعيت ارز كيست؟

شايد اولين مسئول اصلي بازار ارز در كشور ما ولي الله 
سيف، رئيس بانك مركزي باشد كه هم اكنون از مقر 
فرماندهي خود در خيابان ميرداماد نظاره گر وقايع 
موجود در بازار دلار اس��ت. طبيعي است كه سيف 
اولين مقامي باش��د كه براي توضيح درباره قيمت 
ارز به مجلس فراخوانده شود، اما واقعيت اين است 
كه ابزارهاي حقوقي مجلس دست نمايندگان را از 
پاسخگويي در اين باره كوتاه كرده است. در حقيقت 
بر اساس قانون اساس��ي از آنجا كه تأييد صلاحيت 
معاونان رئيس جمهور در حوزه اختيارات نمايندگان 
مجلس نيست، بنا بر اين نمايندگان نيز نمي توانند 
سراغ ابزارهايي همچون س��ؤال يا استيضاح بروند. 
نمايندگان مي توانند معاون��ان را دعوت كنند، اما 
الزام قانوني براي اجابت دع��وت نمايندگان وجود 
دارد، البته اين به معناي عدم همكاري اين مقامات با 
نمايندگان مجلس نيست، بلكه سيف و مقامات بانك 
مركزي بارها در مجلس براي توضيح درباره تحولات 
پولي و بانكي حضور يافته اند كه از آن جمله مي توان 
به تلاش موفقيت آميز بانك مركزي براي كاهش ارز 
به زير 4 هزار تومان در سال گذشته اشاره كرد كه 
البته بعدها با افزايش مداوم قيمت دلار شاهد بي اثر 

شدن تمام اين تلاش ها هستيم. 

روز گذشته رئيس بانك مركزي به ميان مجلسي ها 
رفت تا به سؤالات آنان درباره بحث بازار ارز جواب 
دهد. گرچه مش��خص نيست پاس��خ رئيس بانك 
مركزي تا چه ان��دازه در آرامش بازار مؤثر باش��د، 
اما مش��خص اس��ت كه مانور نمايندگان در مقابل 
پاسخ هاي ولي الله سيف روش��ن است، البته از هم 
اكن��ون نيز برخي ش��ايعات در خص��وص احتمال 
بركناري سيف از رياس��ت بانك مركزي و انتصاب 
وي به عنوان سفير ايران در كشور استراليا به گوش 
مي رسد كه به نظر تنها يك شوخي سياسي و خبري 
است. در اين ميان مجلس مي تواند در شوراي پول و 
اعتبار به وسيله نمايندگان خود در تصميمات پولي 
كشور تأثيرگذار باشد، اما در آنجا نيز مجلس تنها دو 
حق رأي دارد و نمي تواند در مورد انتصابات مرتبط 

با بانك مركزي تأثيرگذار باشد.
سؤال اينجاست كه حالا تكليف مجلس براي تغيير 

اين روند چيست؟

   نگاهي به تمام تجربه هاي ناكام مجلس 
در گذش��ته تلاش ها براي پاس��خگو كردن برخي 
مقامات از سوي مجلس صورت گرفته است، براي 
مثال در برنامه پنجم توس��عه تلاش شد تا مجلس 
شوراي اسلامي در انتصاب رئيس كل بانك مركزي 
صاحب حق رأي شود. با تمام تلاشي كه در اين باره 
در مجلس صورت گرف��ت، در نهايت اين وظيفه به 
رؤساي سران قوا محول شد و به محض اينكه پاي 
اين مصوبه به مجمع تشخيص مصلحت نظام رسيد، 

باز هم اين اختيار به رئيس جمهور سپرده شد. 
از سوي ديگر پاس��خگو كردن معاونان و دستياران 
رئي��س جمهور نياز ب��ه برخي تغيي��رات در قانون 
اساسي دارد كه باز هم انتظارهر گونه تحولي در اين 

باره را از دسترس دور مي كند. 
زماني كه وضع اين چنين اس��ت، تنها راهي كه در 
مقابل نمايندگان باقي مي ماند، رفتن سراغ مسئول 
اصلي تمام اي��ن انتصابات، يعني ش��خص رئيس 

جمهور اس��ت كه اتفاقاً اختيارات وسيعي در قانون 
اساسي به مجلس داده ش��ده كه مي تواند به كمك 
نمايندگان بيايد، با اين حال استفاده از اين ظرفيت 
در سال هاي گذش��ته به دليل هزينه هاي بالاي آن 

هيچ گاه به سرانجام نرسيده است. 
يك��ي از مهم ترين تلاش ه��اي ن��اكام نمايندگان 
براي اينكه بتوانند ش��خص رئيس جمهور را براي 
پاسخگويي به صحن علني مجلس شوراي اسلامي 
بكشانند، بحث مؤسس��ات غيرمجاز مالي بود كه 
فشار فراواني را از س��وي مردم متوجه نمايندگان 
كرده بود. با وج��ود اينكه رأي نماين��دگان به حد 
نصاب رس��يده بود، ام��ا هيئت رئيس��ه مجلس از 
اعلام وص��ول آن طفره رفت و مس��ئوليت آن را به 
كميسيون اقتصادي مجلس س��پرد. در نهايت آن 
چنان رفت و آمد بي��ن بخش هاي مختلف مجلس 
بالا گرفت ك��ه كار به يك جنجال هم��ه جانبه در 
پايان جلس��ه بررسي اس��تيضاح وزير راه و ترابري 

ختم ش��د. در جريان بررسي اس��تيضاح آخوندي 
تعدادي از نماين��دگان در اعتراض به اعلام وصول 
نش��دن س��ؤال از رئيس جمهور ب��راي دقايقي در 

جايگاه هيئت رئيسه تحصن كردند. 
مس��عود پزش��كيان، نايب رئيس مجل��س با اين 
افراد يعني پژمان فر، ناصري نژاد، نقوي حس��يني، 
آزاديخواه و ذوالن��ور صحبت كرد و آنه��ا را براي 
جلسه اي در هيئت رئيس��ه متقاعد نمود، البته در 
نهايت مشخص نشد تكليف اين سؤال و امضاها چه 
شد. حالا و با افزايش قيمت دلار برخي نمايندگان 
به صرافت افتاده اند كه اين تجربه ناموفق را بار ديگر 
تكرار كنند.  جبار كوچكي نژاد، نماينده مردم رشت 
در اين زمينه گفت: آشفتگي بازار ارز آسيب جدي به 
اقتصاد كشور وارد كرده است و بر اساس اين موضوع 
بيش از ۱۰۰ نماينده نامه سؤال از رئيس جمهور را 
امضا كرده اند و نهايتاً اين نامه تحويل هيئت رئيسه 
مجلس خواهد شد. كوچكي نژاد با اشاره به محتواي 
سؤالات تدوين شده از رئيس جمهور گفت: آشفتگي 
بازار ارز، مشكلات مؤسسات مالي و اعتباري، بيكاري 
جوانان و ركود اقتصادي از جمله عناوين طرح سؤال 

از رئيس جمهور در سال ۹۷ است. 
   روندي كه در آن تنها مجلس ضرر مي كند

به طور حتم همه مي دانند س��ؤال از رئيس جمهور 
هزينه سياسي سنگيني را بر كشور تحميل مي كند 
و هيچ كس هم راه حل دقيقي را براي اصلاح وضع 

موجود پيشنهاد نمي كند. 
بيشترين آسيب را در اين بين شأن نظارتي مجلس 
متحمل مي شود، چرا كه عملًا نمايندگان مجلس 
به عنوان يك تماش��اچي حضور خواهند داش��ت، 
البته برخي نمايندگان وزير اقتصاد و دارايي را براي 
حضور در مجلس احضار كرده اند، اما از هم اكنون 
روشن اس��ت كه وزير اقتصاد و دارايي درباره اداره 
وضعيت مالي كش��ور مس��ئوليتي ندارد كه بتواند 

پاسخگو باشد. 
راه حل اصل��ي اين كار تنها يك نكت��ه و آن اصلاح 
قانون اس��ت. واقعيت اين اس��ت ك��ه معضل فوق 
مدت هاست مجلس شوراي اسلامي را درگير خود 
كرده است. از زمان مجلس هش��تم اين موضوع به 
بهانه هاي مختلف از سوي نمايندگان مطرح شده و 
هيچ اقدام مفيدي در اين باره انجام نشده است. اگر 
روند فوق ادامه پيدا كند، تنها مسئله اي كه نصيب 
كشور خواهد شد، بي اعتمادي مردم به اصلي ترين 

تجلي اراده مردم در حاكميت كشور است. 

نمايندگان باز هم سراغ سؤال از رئيس جمهور رفتند

دست خالي مجلس در پیگیری التهابات ارزی
مهدی پورصفا

   گزارش   یک

وزیر دفاع : ترکیه به تمامیت ارضی سوریه احترام بگذارد 
وزي�ر دف�اع و پش�تيباني نيروه�اي مس�لح كش�ورمان 
گف�ت: امي�دوارم ب�رادران تركي�ه اي م�ا ب�ه تمامي�ت 
ارض�ي و حاكمي�ت مل�ي س�وريه احت�رام بگذارن�د. 
به گزارش فارس، امير س��رتيپ حاتمي وزير دفاع و پش��تيباني 
نيروهاي مسلح در گفت و گو با شبكه خبري روسيا اليوم با اشاره 
به سخنان رئيس جمهور امريكا براي خروج از روسيه گفت: بايد 
بگويم كه با شنيدن اظهارات دونالد ترامپ رئيس جمهور امريكا، 
مبني بر قصد وي براي خروج نيروهاي امريكايي از سوريه  بسيار 
تعجب كردم، زيرا براي استقرار در اين كشور و حركت به سمت 

مناطق ديگري از سوريه، نقشه هاي زيادي كشيده بودند.
 زماني كه اين حرف ها را شنيدم باور نكردم و از خود پرسيدم چرا 
وي چنين اظهاراتي را مطرح كرد؟ اما با توجه به شناخت خود از 

امريكا، بر اين باورم كه اين كار، توطئه جديدي است.
 آنها اكنون در ح��ال طراحي توطئه جديدي هس��تند اما پس 
گرفتن اين حرف، خود نشان دهنده تناقضات و اختلافات داخلي 

آنهاس��ت. باقي ماندن در س��وريه 
ي��ا خ��روج از آن، موضوعي اس��ت 
كه نش��ان دهنده اخت��لاف اعضاي 
مختلف هيئت حاكم امريكاس��ت، 
اميدوار هستم برادران تركيه اي ما 
به تماميت ارض��ي و حاكميت ملي 

سوريه احترام بگذارند. 
وي همچنين در پاسخ به سؤالي درباره حضور گروه تروريستي 
داعش در افغانستان گفت: همان طور كه اشاره كردم، در اينكه 
گروه هايي از داعش به افغانستان منتقل شدند، ترديدي وجود 

ندارد. فقط درباره شمار آنها اختلافاتي وجود دارد. 
برخ��ي مي گويند ش��مار آنها به ۱۰ه��زار نفر مي رس��د. دولت 
افغانس��تان اين اطلاعات را تأييد نكرده اس��ت اما در هر حال، 
داعش در افغانستان حضور دارد. بدون شك، برخي كشورها براي 
حفظ سران داعش تلاش مي كنند اما به نظر من، سوريه، عراق 

و افغانستان با يكديگر تفاوت هايي دارند. داعش نمي تواند مانند 
سوريه و عراق در افغانستان رشد پيدا كند، مگر اينكه امريكا نقشه 

مهمي براي گسترش داعش در اين كشور داشته باشد. 
همسايگان افغانس��تان برخلاف برخي همسايگان سوريه اجازه 
تردد داعش را به افغانس��تان نخواهند داد. ملت افغانستان هم 
زمينه پذيرش داعش را ندارند، اما بايد هشيار باشيم و كشورهاي 
همس��ايه ايران هم بايد هوش��يار باش��ند تا بار ديگر در اين دام 

نيفتند. 
وي درباره اتهامات امريكا درباره حمل موشك هاي ايراني به يمن 
گفت: در اين باره كه اين موشك ها ساخت ايران نيستند، ترديدي 

نداريم. روشن است كه اين موشك ها، ايراني نيستند.
 ما مي دانيم كه اسنادي كه به آنها استناد مي كنند، جعلي است، 
به همين علت درخواست كرديم اسناد خود را ارائه و كارشناسان 
اين اسناد را بررسي كنند اما هيچ اقدامي در پاسخ به اين خواسته 
ما انجام ندادند. شايد علت اين باشد كه آنها مطمئن هستند اين 

اسناد جعلي است، از اين رو آنها را به كارشناسان ما ارائه نكردند.
 وزير دفاه همچنين در خصوص برج��ام و تهديدات امريكا براي 
خروج از اين كشور گفت: برجام، موفقيت جامعه بين المللي در 
رفع س��وءتفاهمات از طريق مذاكره بود. ايران به همه تعهدات 
خود پايبند است و اين توافق، توافقي جامع براي منافع ايران و 
همچنين طرف هاي ديگر است، به همين علت همه بايد از اين 
منافع استفاده كنند. اجرا نكردن اين توافق، به منزله ارسال پيامي 
براي جامعه بين الملل است مبني بر اينكه نمي توان به توافق هاي 
بين المللي اعتماد داشت يا به آنها تكيه كرد و اين موضوع، خطر 
مهمي براي صلح و امنيت بين المللي است، به همين علت به طور 
جدي در كنفرانس هشدار دادم كه همگان بايد به تعهدات خود 
پايبند باشند، زيرا مسئوليت اجرا نشدن اين توافق بر گردن طرفي 
است كه به آن پايبند نيست، حال بهانه يا توجيه آن، هر چيزي كه 
مي خواهد باشد. اين توافق بايد به طور قاطع اجرا شود؛ نه چيزي 

به آن اضافه و نه چيزي از آن كم مي كنيم.

فرمانده قرار پدافند هوايي خاتم الانبيا)ص( با اشاره به ادعاي پرواز هواپيماهاي 
رژيم صهيونيستي بر فراز ايران چنين ادعايي را فاقد ارزش پاسخگويي دانست. 
در ايام عيد نوروز ادعايي در رس��انه هاي عربي و رژيم صهيونيس��تي منتشر شد كه 
تعجب بس��ياري از ناظران را برانگيخت؛ اخباري كه نش��ان مي داد جنگده اف- 35 
رژيم صهيونيس��تي اقدام به پرواز تمريني بر فراز برخي مناطق همچون بندرعباس، 
اصفهان و شيراز داشته و اقدام به تمرين نش��انه گيري نيز كرده است، البته در همان 
زمان نيز بسياري از كارشناسان اين ادعا و صحت آن را به طور كامل زير سؤال بردند 
و چنين ادعايي را تنها يك جنگ رواني گسترده از سوي كشورهاي عربي در آستانه 
تشديد تنش ها با ايران عنوان كردند، به عنوان مثال كارشناسان روس بعيد دانستند 
كه جنگنده هاي رژيم صهيونيستي بتوانند از بين رادارهاي ايراني رد شوند، با اين حال 
پس از سپري شدن تعطيلات عيد نوروز اولين مقام نظامي ايران به صورت رسمي در 

اين باره موضع گيري كرد. 
   پاسخ فرمانده قرارگاه پدافند خاتم الانبيا)ص( به يك ادعاي بزرگ 

امير فرزاد اس��ماعيلي رئيس قرارگاه پدافند خاتم الانبيا)ص( با اشاره به اولويت هاي 
موجود در خصوص اين نيرو گفت: چندين س��ال اس��ت كه ما دس��تور توجه به امور 
اقتصادي و توجه به توليدات درون زا را از س��وي رهب��ري دريافت مي كنيم و همه ما 
موظف و مكلفيم با كار و ت��لاش مجاهدانه صرفه و صلاح اقتصادي را براي كش��ور و 

سازماني كه در آن انجام وظيفه مي كنيم، فراهم كنيم. 
وي در ادامه تصريح كرد: توجه به فرمايشات مقام معظم رهبري براي همه ما واجب 
است و بايد دقت كنيم در خريد محصولات مورد نيازمان و انتظار از مسئولان خريد 
اين اس��ت كه از كالاي ايراني حمايت كنند تا اين حماي��ت منجر به افزايش كيفيت 

محصول ايراني شود.
 امير اس��ماعيلي در پايان تأكيد كرد: در روز هاي گذش��ته ياوه گويي هايي از برخي 
رسانه هاي دش��منان در خصوص پرواز هواپيماهايي در كشور شنيده شد كه ارزش 
پاس��خگويي نداش��ت اما همين جا مي گويم كه اگر كش��وري حماقتي انجام دهد و 
هواپيمايش نزديك شود قطعاً اولين خط مقدم كه پدافند هوايي است پاسخ كوبنده 
مي دهد و اين ياوه گويي ها جايي جز همان رسانه هاي شيطان صفت و متوهم ندارد. 

    برد جنگنده هاي اسرائيلي به ايران نمي رسد
سخنان كلي امير اس��ماعيلي در خصوص غير قابل اعتنا بودن اين اخبار مورد توجه 
رسانه هاي جهاني نيز قرار گرفته و حتي برخي از نشريات تخصصي نيز به نقد اين ادعا 
درباره پرواز جنگنده هاي رژيم صهيونيستي بر فراز ايران پرداختند، به عنوان نمونه 
نشريه تخصصي حوزه دفاعي و امنيتي Aviationist به عنوان يك نشريه مرجع با 
ارائه مختصاتي دقيق از ويژگي هاي فني جنگنده هاي رژيم صهيونيستي عملًا چنين 

ادعايي را زير سؤال برده است. 
در تحليل اين نشريه آمده است: نيروي هوايي اس��رائيل بيش از هفت جنگنده اف- 35 
)دس��ت كم ۹ جنگنده( را عملياتي كرده كه برد 2هزار كيلومتري آنها، به اين جنگنده ها 
اجازه عمليات مخفيانه را نمي دهد )بدون مخزن س��وخت خارجي( كه دو مرتبه و بدون 
توقف يا سوخت گيري هوايي بتوانند به سمت ايران پرواز كنند. در ادامه اين گزارش آمده 
است: مهم تر از همه اينكه اگرچه پس از عملياتي شدن نخستين جنگنده اف- 35 »عدير« 
اسرائيل در روز ششم دسامبر سال 2۰۱۷، بس��ياري از تحليلگران بر اين عقيده هستند 
شركت اف- 35 در مأموريت هاي واقعي »قريب الوقوع« است اما چنين مأموريتي بسيار 

غيرمحتمل بوده و در صورت وقوع چنين امري، اين مأموريت بسيار زود افشا خواهد شد. 
اين نشريه تخصصي در ادامه نوشت: در اين مورد به پرواز درآوردن دو هواپيماي جديد 
اف- 35 براي يك عمليات ساده شناسايي ارزش خطرپذيري آن را ندارد و هدف از انجام 
اين مأموريت و برملا كردن اخبار آن مي تواند چه چيزي باشد؟ يك »نمايش قدرت« 
براي بازدارندگي؟ يا به رخ كشيدن اين مطلب براي جهانيان و مخالفان منطقه اي كه 
نيروي هوايي ارتش اسرائيل به صورت آزادانه مي تواند در حريم هوايي سوريه و ايران 
عمليات انجام دهد، به خصوص پس از ساقط ش��دن جنگنده اف- ۱۶ ارتش اسرائيل 

در اوايل سال 2۰۱۸؟ 
در ادامه اين گزارش ضمن اشاره به احتمال تسريع در احتمال به كارگيري جنگنده اف- 35 
در مأموريت هاي واقعي از سوي نيروي هوايي رژيم صهيونيستي پس از سرنگوني جنگنده 
اف- ۱۶ در سوريه و موانع موجود بر س��ر راه اين امر آمده است: حضور سنگين رادارهاي 

روسيه و سامانه »الينت« در سوريه موجب بروز نگراني هايي مي شود. 
در بخش ديگ��ري از اين گزارش ضمن اش��اره به نح��وه رديابي هواپيماه��ا از طريق 
سامانه هاي پدافند هوايي روسيه آمده اس��ت: كاملًا مي توان اين فرض را پذيرفت كه 
سيستم هاي ضدهواپيماي روسيه در حال رصد جنگنده هاي اف- 35 اسرائيل هستند. 
اوييشنيست مي نويسد: از شايعاتي تأييد نش��ده مبني بر استفاده از جنگنده اف- 35 
براي هدف قرار دادن اهدافي در سوريه استفاده شده است اما هيچ گونه تأييدي بر اين 
مطلب كه اين جت ها در مأموريت هاي رزمي استفاده شده اند وجود ندارد، مأموريت 
بر فراز آسمان ايران نيز به نظر مي رس��د دقيقاً يكي از همين موارد است؛ يك ادعاي 

ساختگي كه به عنوان بخشي از جنگ رواني و با هدف تهديد منتشر شده است. 
   ايران دست و پا بسته نيست

جالب اينجاست كه رسانه كويتي منتشر كننده اين خبر نيز يد طولايي در انتشار چنين 
اخباري دارد، به عنوان مثال اين نشريه هر چند وقت يك بار از حمله امريكا به ايران سخن 
مي گويد و صد البته هيچ وقت اين حمله به وقوع نمي پيوندد، از سوي ديگر پدافند هوايي 
ايران با اقداماتي همچون به زير كشيدن پرنده هاي بدون سرنشين پنهانكار امريكايي نشان 
داده است در مقابل حملات هواپيماهاي پنهانكار دست و پا بسته نيست و امكان دفاع قاطع 

از مرزهاي هوايي كشور را دارد.

پاسخ ايران به ادعاي پرواز جنگنده هاي رژيم صهيونيستي بر فراز ايران 

بدون ارزش پاسخگویي

گزارش  2

   دفاعی

مهرداد اصفهاني   |     خبرگزاري دانشجو

  روايت خبرنگار اصلاح طلب از روش زندگي روحاني
هنگامه شهيدي فعال رسانه اي اصلاح طلب در توئيتر خود 
درباره روش زندگي روحاني پس از انتخابات ۹۶ نوشت: از 
رئيس جمهوري كه اش��رافيت دارد و در خانه باغ ويلايي 
۱5۰۰متري در خيابان ثارالله زعفرانيه زندگي مي كند و اس��تخر، س��ونا و 
جكوزي اش را حتي در ساعات اداري تعطيل نمي كند و ۱۰صبح به محل كار 
مي رود و 4 بعد ازظهر به خانه برمي گردد، دلار ۱۰هزار توماني هم توقع مي رود 

چون درد مردم بي بضاعت را ندارد! 
وي همچني��ن در توئيتي ديگر نوش��ت: توئي��ت قبلم تمثيل اش��رافيگري 
روحاني بود؛كسي كه به مش��اورانش شش ماه شش ماه وقت نميده كه ببيند 
رئيس جمهور رو و وزيرش بايد فقط توي جلسه هيئت دولت ايشون رو ببينه تا 
مسائل رو باهاش طرح كنه، مديريتش زير سؤاله وگرنه مشكل اقتصاد مملكت 

و ارز و دلار كه با جابه جايي خونه ويلايي ايشون حل نميشه!
  مهارت اصلاح طلبانه

حسين دهباشي از فعالان رسانه اي در توئيت خود نوشت: در روان شناسي 
سياسي همه جا و خصوصاً در ناخودآگاه ش��يعيان ايراني، مظلوم مساوي 

است با مُحق! 
در بازار عمليات رواني بيش از نمايش درس��تگويي اين مي فروش��د كه القا 
كني تحت س��تم واقع ش��ده اي. اينكه مثلًا مجبوري يا دستت بسته است. 

اصلاح طلبان اين مهارت را بسيار بيشتر دارند و طبعاً پيروز مي شوند.
.................................................................................................................................

   مشكل چهارراه استانبول نيست
رضا سراج كارشناس مسائل سياسي و بين الملل در كانال 
تلگرامي اش نوشت: مشاورِ آشنا كه ظاهراً جز شاذگويي 
توئيتري، هنر ديگري ندارد، با فرافكني، افزايش قيمت 
دلار را به بحران س��ازي اقتصادي، ارتباطي و اطلاعاتي 

عليه دولت ارتباط داده است. 
در نگاه اول به توئيتر بازي مش��اورِ آشنا، مقصر تراش��ي و مقصر سازي براي 
ناكامي هاي اقتصادي دولت و فرار از پاسخگويي به ذهن متبادر مي گردد اما 
در نگاه دوم به نظر مي رسد پروژه دلارهراسي غربگرايان به فاز اجرا منتقل 
گرديده تا با آدرس غلط و برساختن دوگانه »معيشت- منطقه« بتوانند از 
فرصت باقي مانده تا ارديبهشت براي فشار و چانه زني استفاده كنند. با اين 
شرايط، مشكلِ افزايش قيمت دلار در چهارراه استانبول نيست، مشكل دقيقاً 
در ايده شكست خورده حلقه نياوران است كه س��عي داشته و دارد ساعت 

تهران را به وقت واشنگتن تنظيم كند. 
   پيغام رمزدار!

احمد زيدآبادي در واكن��ش به توئيت مش��اور رئيس جمهور در خصوص 
دلار نوشته است: حسام الدين آشنا مشاور رئيس جمهور اين روزها درباره 
دلايل جهش نرخ ارز مطالبي توئيت مي كند كه فهم آنها از دايره درك افراد 
جامعه خارج است. آقاي آشنا اگر مي خواهد با توئيت هاي خود پيامي را به 
جامعه منتقل كند، به نظرم بهتر است شفاف تر سخن بگويد و اگر مي خواهد 
به طرفي خاص و ناشناس پيغام رمز دار بفرستد، به گمانم مناسب تر است 
كه آن را از طريق وس��يله اي غير عمومي ارسال كند اما اگر قصدش سر كار 

گذاشتن مخاطب است، همين راه را ادامه دهد!

سرلشكر رشيد:
توجه دولتمردان به توسعه دریایی موجب 

پیشرفت کشور است
فرمانده ق�رارگاه مركزي خات�م الانبيا)ص( 
گفت: بايد تهديدهاي دشمن را جدي بگيريد 
و با برخورداري از اشراف اطلاعاتي، اجتناب 
از غافلگيري و توسعه و تعميق قدرت دفاعي 
آمادگي صد درص�دي خود را حف�ظ كنيد. 
به گزارش فارس، س��ردار سرلش��كر غلامعلي 
رشيد فرمانده قرارگاه مركزي خاتم الانبيا)ص( 
از مناطق دوم و سوم نيروي دريايي ارتش در جاسك و كنارك بازديد كرد. 

وي طي اين بازديد و در جم��ع كاركنان اين مناطق با بي��ان اينكه تدابير 
فرماندهي معظم كل قوا)مدظله العالي( همواره راهگشا بوده است، گفت: 
استقرار نيروي دريايي در سواحل مكران تصميمي هوشمندانه و بجا بود كه 
فرماندهي معظم كل قوا اتخاذ فرمودند و در همين راستا دولتمردان ما اين 
نكته را بايد درك كنند كه نگاه به دري��ا و روي آوردن به اين مقوله موجب 

پيشرفت كشور خواهد بود. 
رشيد افزود: همانگونه كه مقام معظم رهبري)مدظله العالي( توجه به نيروي 
دريايي ارتش جمهوري اسلامي ايران را از اولويت ها مي دانند، بنابراين در 
مسير مرتفع ساختن مشكلات اين نيرو لازم است تلاش هاي زيادي انجام 
شود. فرمانده قرارگاه مركزي خاتم الانبيا)ص( حضور نيروي دريايي ارتش 
در سواحل مكران را نشان از ش��هامت اين نيروي راهبردي دانست و گفت: 
ستادكل نيروهاي مسلح، قرارگاه خاتم الانبيا)ص( و وزارت دفاع بايد تمام و 
كمال از حضور نيروي دريايي ارتش در سواحل مكران حمايت و پشتيباني 
كنند. اگر ما نظاميان، دكترين نظامي خود را تدابير فرمانده معظم كل قوا 
قرار دهيم و به طور دقيق ب��ه آن عمل كنيم همه، اعم از ارتش و س��پاه به 

هماهنگي۱۰۰ درصد مي رسيم. 
وي در پايان با اش��اره به تهديدهاي دشمن خاطرنش��ان كرد: ما اگر امروز 
مي خواهي��م صلح و ثب��ات و امنيت اي��ران اس��لامي در ناامن ترين نقطه 
جهان پابرجا باشد، لازمه اش حفظ هوش��ياري و ارتقای آمادگي نظامي و 
امنيتي است پس در اين راس��تا بايد تهديدهاي دشمن را جدي بگيريد و 
با برخورداري از اشراف اطلاعاتي، اجتناب از غافلگيري و توسعه و تعميق 

قدرت دفاعي آمادگي ۱۰۰در صدي خود را حفظ كنيد. 
فرمانده قرارگاه مركزي خاتم الانبيا)ص( در مدت حضور در مناطق دوم و 
سوم نداجا از يگان هاي مختلف اين مناطق شامل پايگاه دريايي مكران، كوه 

مبارك و پسابندر بازديد كرد. 
.................................................................................................................................

چمران خبر داد
 مسئولیت کمیته هاي رسانه، سیاسي 

و اقشار جبهه مردمي مشخص شد
عضو هيئت رئيس�ه جبهه مردمي نيروهاي انقلاب اسلامي از انتصاب 
سيدمحمد حسيني به عنوان مس�ئول كميته رسانه و مهدي محمدي 
به عن�وان رياس�ت كميته سياس�ي جبهه مردم�ي خب�ر داد و گفت: 
برنامه اجرايي »جمنا« درباره اهداف و رويكردها تدوين و نهايي ش�د. 
به گزارش فارس، مهدي چمران عضو هيئت رئيسه جبهه مردمي نيروهاي 
انقلاب با اشاره به مهم ترين برنامه ها و اهداف جبهه مردمي در سال جديد 
اظهار داش��ت: برنامه ريزي و تصميماتي پيش از عيد اتخاذ شده بود كه در 
حال حاضر اجرا شده است. عضو هيئت رئيس��ه جبهه مردمي از برگزاري 
نشست دبيران استاني جمنا قبل از آغاز ماه مبارك رمضان خبر داد و گفت: 
در اين مجمع همفكري صورت مي گي��رد و تاريخ برگزاري مجمع عمومي 
مشخص خواهد شد. چمران از انتصاب »س��يدمحمد حسيني« به عنوان 
مسئول كميته رسانه  جبهه مردمي نيروهاي انقلاب اسلامي خبر داد و افزود: 
آقاي »اردكاني« به عنوان رياست كميته اقشار منصوب شد، در حالي كه پيش 
از اين آقاي روستا آزاد اين مسئوليت را برعهده داشت، اما در حال حاضر به 

دليل بيماري، دوران نقاهت خود را طي مي كند. 
عضو هيئت رئيسه جبهه مردمي نيروهاي انقلاب اسلامي بر همين اساس 
تصريح كرد: دوشنبه جلسه كميته اصلي اقشار تشكيل شد، از اين رو كميته 
اقشار استان ها نيز فعال خواهد شد. وي همچنين از انتصاب مهدي محمدي 
به عنوان مسئول دفتر سياسي جبهه مردمي خبر داد و گفت: هفته گذشته 

نيز بيانيه اي از سوي جبهه مردمي ارائه شد.


